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In deze nota naar aanleiding van het eindverslag ga ik in op de vragen
en opmerkingen die in het eindverslag zijn opgenomen. Al deze vragen
en opmerkingen zijn afkomstig van de leden van de PvdA-fractie en
betreffen de wenselijkheid van een in de wet op te nemen bepalmg voor
het geval de regering de datum van vaststelling van de programma's van
eisen zou overschrijden.

De leden van de PvdA-fractie vragen of niet juist het opnemen van een
fatale vaststellingstermijn of –datum een garantie is voor het ook door de
regering onderkende grote belang van tijdige vaststelling. Aangezien een
fatale termijn de procedure van totstandkoming van de programma's van
eisen niet beïnvloedt, is evenwel niet te verwachten dat de vaststelling
van de programma's van eisen hierdoor eerder zal kunnen plaatsvinden.

In de nota naar aanleiding van het verslag wees ik een voorstel van de
hand om te bepalen dat bij termijnoverschrijding de bedragen in de
programma's van eisen van het voorafgaande jaar zullen gelden. De
leden van de PvdA-fractie stellen nu voor om te regelen dat bij
overschrijding van de termijn de laatst vastgestelde programma's van
eisen worden overgenomen, met dien verstande dat de bedragen worden
aangepast aan de prijsmutatie zoals opgenomen in de Macro Econo–
mische Verkenning (MEV). Zij vragen of op deze wijze niet kan worden
bereikt dat tijdig duidelijkheid ontstaat over de bedragen en de voorzie–
ningen waarop een schoolbestuur volgens de regering recht heeft, zodat
daarmee bij de opstelling van de gemeentebegroting, het geven van
bouwopdrachten en het aangaan van onderhoudscontracten rekening
kan worden gehouden.

Inderdaad geeft een dergelijke regeling duidelijkheid: op basis van de
laatst vastgestelde programma's van eisen en de prijsmutatie van de
bruto investeringen in woningen en van de netto materiële consumptie in
de MEV kan worden uitgerekend op welke bedragen gemeenten en
schoolbesturen recht hebben. Daar staat echter tegenover dat de kosten–
dekkendheid van de vergoedingen in het gedrang komt. De MEV-cijfers
worden in het voorstel van deze leden immers niet toegepast op
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bedragen die zijn gerelateerd aan het werkelijke prijsniveau, maar op
bedragen die ook al zijn totstandgekomen door toepassing van
MEV-cijfers. Als de prijsstijging in werkelijkheid groter is geweest dan in
de MEV van het voorafgaande jaar werd voorspeld, zijn de vergoedingen
niet meer kostendekkend. Vooral voor de vergoedingen voor de stich–
tingskosten kan dit een groot nadeel zijn omdat deze gedurende de
gehele vergoedingsperiode gebaseerd blijven op de te lage kostenbere–
kening (natuurlijk alleen voor zover het voorzieningen betreft die zijn
toegekend voor het jaar waarop het programma van eisen betrekking
heeft). De vergoedingen voor de materiële instandhouding zijn in
bedoelde situatie (te late vaststelling; MEV-voorspelling in voorafgaande
jaar was te laag) slechts gedurende 1 jaar niet kostendekkend. Het
omgekeerde kan zich natuurlijk ook voordoen (te late vaststelling;
MEV-voorspelling in voorafgaande jaar te hoog: meer dan kostendek–
kende vergoedingen). Naar mijn mening weegt het voordeel van grotere
duidelijkheid niet op tegen het nadeel van de geringere relatie met het
werkelijke prijsniveau.

De leden van de PvdA-fractie vragen voorts of het streven naar het
beter beheersbaar maken van begrotingen niet ook voor schoolbesturen
een terecht na te streven doel is en of het niet zo is dat juist een fatale
vaststellingstermijn voor de programma's van eisen daaraan bijdraagt.
Vanzelfsprekend is het streven naar een zo goed mogelijk beheersbare
begroting ook voor schoolbesturen van belang. Het vooraf duidelijkheid
verschaffen over het niveau van de rijksvergoeding heeft in dat verband
zowel positieve gevolgen voor het Rijk als voor de schoolbesturen. Het
grootste voordeel van de vereenvoudiging van de procedure voor de
totstandkoming van de programma's van eisen is echter gelegen in het
feit dat het stelsel minder mutatiegevoelig wordt, terwijl schoolbesturen
niet langer geconfronteerd worden met verrekeningen die samenhangen
met het definitief vaststellen van bedragen. Het hanteren van een fatale
termijn heeft voor schoolbesturen niet per definitie voordelen. Een
neerwaartse bijstelling van de programma's van eisen die door het
overschrijden van de termijn niet kan worden gerealiseerd, werkt op het
eerste gezicht in het voordeel van de schoolbesturen, doch leidt tot een
financiële problematiek waarin op een andere wijze dient te worden
voorzien. Ook de in de vorige alinea genoemde gevolgen voor de kosten–
dekkendheid van de vergoedingen kunnen nadelig zijn voor schoolbe–
sturen.

De leden van de PvdA-fractie plaatsen enige kanttekeningen bij een
van de argumenten die zijn gehanteerd voor het niet opnemen van een
fatale vaststellingstermijn, te weten dat in een convenant het voornemen
is vastgesteld om in de huidige regeringsperiode geen bezuinigingsmaat–
regelen in het bekostigingsstelsel aan te brengen. In de eerste plaats,
aldus deze leden, wordt de aanpassing van het programma van eisen
1992 voor algehele aanpassing basisonderwijs door de scholen toch als
een bezuiniging ervaren. Deze aanpassing betreft evenwel de uitvoering
van een reeds lang aangekondigde harmonisatie tussen het (voortgezet)
speciaal onderwijs en het basisonderwijs. De desbetreffende
voornemens zijn kenbaar gemaakt in achtereenvolgens het eindadvies
(v)so en de programma's van eisen voor de jaren 1990 en 1991. Een en
ander betekent dan ook geen nieuwe bezuiniging en is als zodanig niet
strijdig met het convenant.

In de tweede plaats stellen deze leden, dat de opname van een fatale
vaststellingsdatum ook voor na deze regeringsperiode van belang is.
Natuurlijk staat die buiten discussie. Voormelde verwijzing naar het
convenant is door mij echter opgenomen omdat - zoals ik in de nota naar
aanleiding van het verslag ook heb opgemerkt - ik mij kon voorstellen dat
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de schriftelijke vragen van de kamerleden De Cloe, Franssen, Huijs en
Jorritsma-Lebbink met betrekking tot dit onderwerp begin 1988 zijn
gesteld omdat destijds grote bezuinigingen en wijzigingen in het bekosti–
gingsstelsel werden aangebracht. Ik heb derhalve slechts willen
aangeven dat die situatie zich hier niet voordoet. Overigens lijkt het mij
een redelijke veronderstelling dat ook in de toekomst het tijdig
vaststellen van programma's van eisen, ook zonder een wettelijke
regeling als door de leden van de PvdA-fractie voorgesteld, van groot
belang zal worden geacht.

De Staatssecretaris van Onderwijs en Wetenschappen,
J. Wallage
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